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Začátky podnikání v Čechách 

Prolog 

Vždycky jsem něco šmodrchala. Doma nás máma se sestrou vedla k tvoření všeho 

druhu. Sama zdědila talent po rodičích a celý život malovala. Já směla už v 10-ti letech 

babičce pomáhat vyšívat krojované panenky, které vyráběla pro tehdejší podnik ÚLUV 

(Ústav umělecké a lidové výroby). Později jsme chodily do kursu šití k milé paní 

Datlové, kde jsme se lecčemu přiučily.  

Po základní škole jsem nevěděla, kam dál. Nebyla jsem nijak vyhraněná, ale učení mi 

šlo. Máma navrhovala oděvní průmyslovku, že se mi to bude hodit Jeee - jako by 

uměla věštit budoucnost! Nakonec jsem se rozhodla jít na „universální“ gympl, což 

radil táta. S tím, že za čtyři roky už jistě budu vědět .  

Jak známo, v obchodech toho „před revolucí“ na výběr mnoho nebylo, tak jsme 

podobně, jako snad ve všech rodinách, šily, pletly, háčkovaly, vyšívaly o sto šest. I šaty 

na svatbu jsem si navrhla. Jen mi je ušila babička, protože prý existuje nějaká pověra, 

že si nevěsta sama šít šaty nemá, aby si nerozpíchala štěstí…  

 

První úspěchy 

Asi dva roky před „Sametem“ se situace ve společnosti uvolňovala a my jsme si 

s manželem začali při zaměstnání přivydělávat. Oba sice vysokoškoláci, ale 

s nástupním platem kolem 1200,- Kč a tříletým prckem, jsme se měli co ohánět.  

Začalo to nenápadně: když jsme zase jednou měli jet na hory, rozhodla jsem se, že 

nám upletu moderní kulichy. A aby to bylo „profi“, vzpomněla jsem na ladem ležící 

dárek a vytáhla zpod postele Dopletu (Dopleta byl ruční pletací stroj).  Na podnikovém 

zájezdu jsme vzbudili obdiv a hned se ozvali kamarádi, zda bych jim nějaké takové 

čepičky také vyrobila. Slíbila jsem, upletla, vyšila na ně z legrace dvě Véčka pod sebou 

(podle našich iniciál Veselý-Veselá), a po čase jezdil celý autobus v našich čepicích . 

Jak by nás tenkrát mohlo napadnout, že nás dvě Véčka budou živit dalších 20 let!  

Kamarády jsem samozřejmě „opletla“ zadarmo, ale když se začali ozývat další a další 

známí a známí známých, začali jsme s manželem uvažovat, zda by stálo za to je zkusit i 

prodávat. Tenkrát existovaly burzy, kde si lidé vzájemně prodávali nejrůznější 

nedostatkové zboží. Ať už nové, tedy vlastní výroby nebo dovezené z ciziny (často 

pašované), nebo i použité. Slovo dalo slovo, napletla jsem z domácích zásob plný kufr 

různobarevných čepic. V papírnictví jsme koupili paragony a kovovou pokladničku, 

z koupelny vzali zrcátko na zkoušení a vyrazili ve čtvrtek k večeru na Žluté lázně, kde 

se každý týden konala burza specializovaná na zimní zboží. Kufr otevřeli venku na 

dřevěných pryčnách k určených k prodeji a naaranžovali pár kulíšků. Důležité bylo 

stihnout zabrat místo pod lampou, protože na podzim se brzy stmívá a za hodinu už 

by na zboží nebylo vidět. Během chvilky jsme měli kufr prázdný a v kase slušná 
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hromádka korunek. Měli jsme radost, že se lidem čepky líbily a těm, na které se 

nedostalo, jsme slíbili, že přijdeme i příští týden.  

 

Krize 

Po třech týdnech mě bolela ruka od tahání jezdce po jehlách, krk od skloněné hlavy 

nad šicím strojem a oči od vyšívání Véček pod lampičkou u televize.  Otlačený palec, 

protože žádné nůžky nebyly dost ostré, aby vzorně ostříhaly ozdobné střapečky a 

bambulky. K malému Michalovi mezitím přibyl ještě Tomášek, takže jsem alespoň byla 

na mateřské a mohla si na výrobu najít více času.   

Potěšení z úspěchu sice bylo, ale doma to začalo to být na pováženou. Udržet jakž 

takž i chod domácnosti, bylo čím dál náročnější. Říkám manželovi: „Jestli máme 

pokračovat, potřebuji, abys mi pomohl“.  Manžel neváhal a kývl. Na kuchyňském stole 

v paneláku se začal učit plést. Zkraje ho jehličky moc neposlouchaly, ale trpělivost 

růže (zde kulichy)  přináší. Časem se naučil i střapce a bambule. Na mě zůstalo 

sešívání, háčkování řetízků a vyšívání. Logo být muselo! Návrhy vzorů a balení bylo na 

obou. Zakládali jsme si na tom, že žádný vzor se nesmí opakovat a barvy Véček musí 

ladit s barvami čepice…  

V té době také bylo třeba naši činnost zlegalizovat. Manžel si ještě během zimy 

vyběhal tehdejší jedinou možnost, tzv. „povolení Národního výboru“, byl zařazen jako 

Pletař .  Po roce 1990, kdy se konečně mohlo svobodně podnikat téměř ve všech 

oborech (a také se nadšeně šířilo republikou), jsme si jako jedni z prvních pořídili 

opravdovský Živnostenský list.  

 

Myslíme to vážně 

Vraťme se ale do roku 1988. Prodávání na burze nám po několika týdnech už 

nestačilo. Chtěli jsme své výrobky (postupně přibyly čelenky a šály) nabízet v lepším 

prostředí.  Tenkrát k sobě byli lidé laskaví a vzájemně si pomáhali. Manžel zkusil 

oslovit vedoucího servisu na Vinohradech, kam nosil naše lyže na seřizování, zda by 

byl ochoten tam vzít naše čepice do prodeje. Jemu by se rozšířil sortiment, my 

bychom nabízeli v kamenném obchodě. Vedoucímu se to moc nezdálo. A také, že by 

ho to zdržovalo. Nakonec nám vyšel vstříc: nabídl k dispozici kousek výlohy a možnost 

přijít 1x v týdnu na určené 2 hodiny osobně prodávat. Souhlasili jsme. Pohrála jsem si 

s výlohou (to mě bavilo).       Mezi čepice usadila cedulku kdy se tu budou prodávat, a 

šli jsme plést. Už jsme měli práci perfektně rozdělenou a jeli na plné obrátky. Další 

týden – náhodou opět ve čtvrtek – jsme se vydali na Vinohrady.  Už zdálky jsme v ulici 

viděli nějakou dlouhou frontu. Tenkrát fronty nebyly nic divného, jen jsme byli 

zvědavi, co se tam asi zajímavého prodává? Jaké bylo naše překvapení, když fronta 

začínala u „našeho“ servisu. Výloha zafungovala a Martin nás už netrpělivě vyhlížel.   
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Situace z burz se opakovala. Během hodiny nám ve dvou kufrech zbylo pár kousků. 

Lidé zklamaně odcházeli a také začaly prosby, zda bychom neupletli typy, vzory a 

velikosti na zakázku. Byli jsme ochotní a začali sepisovat objednávky. To jsme ovšem 

netušili, jaký si na sebe pleteme bič! Za týden dotyčný často nepřišel nebo přišel jindy 

a hledal zboží u vedoucího. Další si to rozmyslel anebo chtěl nějakou změnu.  Balíčky 

se jmény jsme nosili opakovaně sem a tam, až jsme objednávky přestali brát úplně. To 

prostě nešlo. 

Když Martin viděl, jak to frčí, brzy prodej sám převzal, a my jen doplňovali zásoby. Pro 

všechny to bylo jednodušší i efektivnější. Pak skončila sezóna a mohli jsme si 

oddychnout.  A také uvažovat, co dál… 

 

Nákup nového stroje – Berlín, Německo 

Hlavní ekonom byl manžel, tak spočítal plusy a mínusy od loňského podzimu. Plusy 

převažovaly. Mě to bavilo, tak jsem souhlasila a začala příprava na další sezónu. 

Nejdůležitější rozhodnutí bylo ohledně stroje.  

Naše Dopleta nám byla věrná, ale „uměla“ jen jednobarevné úplety nebo proužky. Na 

příští rok jsme chtěli mít i pestré vzory. Po mnoha vyptávání a pátráních padlo 

rozhodnutí, že si pořídíme japonský ruční stroj zn. Brother na děrné štítky (o řízení 

počítači se tenkrát ještě ani nesnilo). Jenomže ten nebyl nikde k dostání. A tak jsme se 

v červenci roku 89 vydali „na blint“ do Západního Berlína, neboť jsme někde získali 

prospekt příslušného stroje s adresou konkrétního obchodu právě tam.  

Pamětníci vědí, že to léto bylo velmi bouřlivé na politické události, zejména 

v Německu. Dnes si to zájemci mohou pohodlně najít na internetu, takže je nemusím 

podrobně seznamovat… My například vůbec netušili, jak se z Východního Berlína 

dostaneme do toho Západního. Pouze jsme věděli, že je režim již volnější, tak jsme 

riskli, že to nějak půjde. Navíc jsme tam museli autem, abychom stroj odvezli. 

Vyměnili jsme v Praze koruny za marky a vyjeli jsme. Nebudu vás napínat – mise byla 

dobrodružná, ale za dva dny jsme se vraceli se zbrusu novou naleštěnou bílou 

mašinkou . Byli jsme plni očekávání.   

 

Teď to teprve začalo – Sportprague 91  

Na podzim jsme měli napleteny zásoby z obou strojů, prodej nasmlouván již ve více 

obchodech. V listopadu přišla nečekaně revoluce a jak jsem psala výše, podnikání se 

rozjelo na plné obrátky.  

Jednou zazvonil telefon a ozval se manželův kamarád, že založil výstavní agenturu. A 

chce pořádat První sportovní veletrh v republice s názvem Sportprague. „Věhlas“ 

našich čepic znal a také potřeboval prostory naplnit. Přemlouval nás, abychom se tam 

na jaře 1991 předvedli. Kamarád je kamarád, přáli jsme mu úspěch, tak jsme slíbili.  
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To byl výzva! Opět jsme netušili, do čeho se pouštíme. Objednali jsme si nejmenší 

možnou plochu 6m2  a připravovali výstavní stánek. Dekorace sestávala ze dvou štaflí 

(rozuměj – dvě Véčka obrácená vzhůru nohama ) natřených podomácku na bílo. Do 

nich jsme naplocho vložili jako poličky od Martina zapůjčených spoustu různě 

dlouhých lyží (výrobky byly určeny primárně na hory), a teprve na ně jsme instalovali 

kolekce. K tomu vyrobili velké logo, další poutače, a náš první, ještě ručně psaný 

katalog. Nechali natisknout ceníky, místo vizitek muselo stačit razítko. Takto 

vyzbrojeni jsme vyrazili do Paláce kultury na Pankráci, kde s veletrh konal. Už při 

vjezdu do podzemních garáží nám začalo být úzko.  Nejdříve kamión Adidas, pak my 

v červeném fiátku 600 se štaflemi na střeše, a za námi další kamión. Uff, div, že nás 

nerozmačkaly! Ale dali jsme se na vojnu,  ničeho nelekáme a po jezdících schodech 

(nákladní výtahy neustále blokovali ti „adidasové“) se stěhujeme do druhého patra… 

Vedle nás nedorazil soused, takže jsme si stánek rozšířili a rázem jsme vypadali jako 

velká firma .  

3 dny jsme tam strávili od rána do večera, kluky hlídaly babičky. Naše „expozice“ 

přitahovala kolemjdoucí i zástupce společností jako včely na med. Je třeba dodat, že 

veletrh byl určený jako kontraktační, takže se tam naštěstí napřímo neprodávalo. I tak 

jsme nestačili přijímat objednávky. Perlička: přišla k nám vážená delegace jedné 

nejmenované fabriky, že nás kupují se vším jak to leží a běží…  

Měli jsme radost, ale stále nám nedocházelo, do čeho jsme se to pustili. Až po 

veletrhu, když jsme pořádali všechny ty lístečky a sčítali, co máme do září stihnout, 

museli jsme s manželem udělat zásadní rozhodnutí. Ano, jdeme do toho naplno a 

budeme se věnovat „čepicím“. Já už po mateřské nenastoupila zpět do práce a on 

skutečně opustil teplé místečko v projekční kanceláři.   

 

Doslov:  

Během dalších 20-ti let jsme naše takto načaté podnikání rozšiřovali ve všech 

směrech. Možná, že někteří z vás by ještě našli čepici se dvěma Véčky na dně 

šuplíku…. Byla to krásná doba, kdy jsme všichni věřili tomu, že se dá dělat cokoli, a 

také jsme to dělali.     


